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Oheň lon v Česku 
způsobil škody 

za 2,6 miliardy korun.
Třetinu majetkových 

škod napáchaly 
plameny, které se staly 

nejničivějším živlem 
uplynulého roku.
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Země 
požárů
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Evropští 
piráti se 
spojují
události /  
/ str. 2

Úřad 
ustoupil 
realitkám
byznys /  
/ str. 5

Binance  
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PRÁVĚ V PRODEJI

 CZK/EUR •  25,870 / –0,035 Kč   CZK/USD •  22,901 / –0,056 Kč   PX •  1057,32 /  +1,04 %   BITCOIN •  3577,00 $ / –0,36 %   ZLATO •  1312,85 $ / +0,068 %

Hoteliér
Známý podnikatel 
v cestovním ruchu Ferid Nasr 
se pustil do hoteliérství. 
Z Grandhotelu Evropa 
hodlá vybudovat luxusní 
místo jako za první 
republiky. 

rozhovor / str. 12–13
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Chaos v Bombaji
Uber se pustil do boje s mnohdy kritickou 
dopravní situací v indické Bombaji a do své na-
bídky zařadil přepravu vodními čluny. Služba 
Uber Boat, která již funguje například v Chor-
vatsku či v Turecku, nabídne plavidla o šesti až 
deseti místech a ceny začínají na 5700 rupiích, 
tedy asi 1800 korunách. Pro představu – oby-
čejné taxi tam vyjde zhruba na 122 rupií, což je 
asi 39 korun. Tak schválně jak se bude lodič-
kám dařit.

Netradiční způsoby dopravy v Česku zatím 
potřeba nejsou a přepravě začíná dominovat 
železnice. Drážní úřad však uvedl, že drahám 
chybí asi tři sta strojvedoucích. Vypadá to jako 
jedinečná možnost pro některé jedince, aby si 
splnili své dětské sny. 

Svátek zamilovaných se blíží, a tak lze 
očekávat i výskyt bizarních akcí. Jednu takovou 
si vymyslela zoologická zahrada v texaském El 
Pasu. Návštěvníci zde budou moci pojmenovat 
šváby po svých expartnerech. Nebohý hmyz 
pak skončí ve spárech surikat, které jej sežerou. 
No není to romantické?

Číslo dne

31
Tolik lidí v Česku 

od začátku 
roku zemřelo 
na chřipku. 

Za poslední týden 
se jejich počet 
zdvojnásobil.
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„Jsem přesvědčena, že hlas 
Pirátů v Evropě bude po květ-
nových volbách silnější,“ uvedla 
europoslankyně Reda.

„Vidím to u nás minimálně 
na pět mandátů. Očekáváme, 
že v Německu se podaří obhájit 
alespon ten jeden mandát. 
Potom máme želízka v ohni 

ve Slovinsku a Lucembursku,“ 
míní Kolaja. Již dříve čeští Piráti 
ohlásili ambici evropské volby 
v Česku vyhrát a dosáhnout 
dvaceti procent.

Čeští Piráti 
posilují v unii
NGUYEN Thuong Ly

Pirátské strany napříč Evropou 
podepsaly společný program 
do květnových voleb do Evrop-
ského parlamentu. Velké slovo 
by nyní měli mít čeští Piráti, kte-
ří budou zřejmě moci výrazně 
ovlivnit i volbu frakce, do které 
pirátští europoslanci v případě 
úspěchu zasednou.

Tuto roli by měli dostat proto, 
že jsou nyní mezi evropskými 
pirátskými stranami nejúspěš-
nější – mají dvaadvacet poslan-
ců a post primátora hlavního 
města.

„Předpokládá se, že Česká 
pirátská strana bude ze všech 
pirátských stran, které kandidují 
do europarlamentu, nejsilnější. 
Takže to naše slovo bude velké,“ 
uvedl lídr kandidátky českých 
Pirátů pro eurovolby Marcel 
Kolaja.

V Evropském parlamentu je 
v současnosti jen jedna pirátská 
europoslankyně Julia Reda z Ně-
mecka. Očekává se však posílení 
pirátských hlasů, a to právě kvůli 
popularitě českých zástupců. 

Po volbách bude záležet 
na tom, do jaké frakce Piráti 
usednou. V současnosti tvoří 
největší frakce Evropská lidová 
strana (EPP) a Pokrokové spo-
jenectví socialistů a demokratů 
(S&D), které mají v společně 
412 ze 751 křesel. Piráti ale 
budou podle Kolaji volit mezi 
menšími liberálnějšími frakcemi, 
jako jsou ALDE nebo Zelení.

Pokud budou mít čeští Piráti 
při volbě frakce hlavní slovo, 
může přitom sehrát roli i situace 
na domácí scéně. Ve frakci ALDE 
je totiž v současnosti vládní 
hnutí ANO, se kterým si Piráti 
nedokážou podle Kolaji předsta-
vit spolupráci.

Evropští lidovci a socialisté, 
které za Česko zastupují KDU-
-ČSL, TOP 09, STAN a ČSSD, ale 
mohou po květnových volbách 
ztratit většinu. V europarlamen-
tu se tak mohou vytvořit nové 
koalice. To by podle zahranič-
ních pozorovatelů mohlo posílit 
například ALDE nebo Zelené. 
Poslední průzkumy navíc předví-
dají posilování euroskeptických 
stran, které mohou získat až 
třetinu křesel.

Předpokládá se, že 
Česká pirátská strana 
bude ze všech pirátských 
stran, které kandidují 
do europarlamentu, 
nejsilnější. Takže naše 
slovo bude velké,“ uvedl 
lídr kandidátky českých 
Pirátů pro eurovolby 
Marcel Kolaja.

Zápisník  
Jiřího FRYDLEWICZE
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-10

-20

-30

-40

-50

pramen Zemědělský svaz, ČSÚ

2000 2018

 byznys str. 4

-17,3 

-19,8 
-23,9 

-24,5 

-32,3 

-25,0 

-34,2 
-32,5 

-24,1 

-32,0 

-34,6 -36,3 

-24,7 

-24,1 

-19,7 -19,3 

-23,1 

-34,4 

-40,3

ISLAND: 6 poslanců

ŠVÉDSKO: první země, kde 
byla Pirátská strana založena (2006) 

NĚMECKO: 1 europoslankyně

LUCEMBURSKO: 2 poslanci

ČESKO: 22 poslanců,  
primátor hlavního města

PIRÁTSKÉ STRANY V EVROPĚ

Mapka E15



V květnových vol-
bách do Evropského 
parlamentu a také 

v krajských a senátních 
volbách v příštím roce budou 
společně kandidovat 
TOP 09 a STAN. Zástupce 
obou stran doplní menší 
formace – Strana zelených, 
Liberálně ekologická strana 
Martina Bursíka a některá 
regionální uskupení.
 
Ve hře jsou i volby 
do sněmovny 

Lídrem eurokandidátky 
bude šéf TOP 09 Jiří Pospíšil, 
dvojkou europoslanec STAN 
Stanislav Polčák. O dalších 
místech se ještě jedná. „Tento 
týden doladíme detaily 

koaliční smlouvy. Bursíkovi 
liberálové budou mít na kan-
didátce do eurovoleb dva 
zástupce,“ řekla deníku E15 
místopředsedkyně TOP 09 

TOP 09 a STAN spolu 
půjdou do trojích voleb

www.e15.cz | 3
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LÍDR. Jedničkou na společné 
kandidátce TOP 09 a Starostů 
bude europoslanec Jiří Pospíšil.
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Absence poslanců 
budou pokutovány

Poslancům budou od ny-
nějška hrozit peněžité po-
stihy za neúčast na jednání 
pléna, výborů nebo komisí, 
pokud se neomluví. Dolní 
komora se usnesla na tom, 
že o srážkách z platu bude 
v těchto případech rozho-
dovat organizační výbor.

ČSSD a odbory brojí 
proti propouštění

ČSSD s odbory odmítají 
záměr ministryně financí 
Aleny Schillerové (za ANO) 
plošně snížit příští rok po-
čet státních zaměstnanců 
o deset procent. „Změny 
musejí být systémové, cit-
livé a ohleduplné k fungo-
vání státu,“ uvedl poslanec 
ČSSD Jan Chvojka. /čtk/

Krátce

Markéta Pekarová Adamová 
s tím, že o společném postu-
pu v trojích volbách rozhodl 
výkonný výbor strany, který 
je jejím nejvyšším orgánem 
mezi sněmy.

Podle Pekarové Adamové 
není vyloučeno, že ve smlou-
vě, která má být představena 
za týden, bude zakotven 
i společný postup TOP 09 
a STAN před volbami do sně-
movny v roce 2021. 

Spolupráci potvrdil předse-
da poslanců STAN Jan Farský. 
„Devadesát devět procent 
smlouvy je dohodnuto, zby-
tek netvoří žádné rozvratné 
záležitosti,“ uvedl.

Starostové už dříve ozná-
mili spolupráci s desítkou re- 
gionálních uskupení. „Vypadá 

to, že přistoupí ještě další 
hnutí, která mají zastoupení 
třeba v Hradci Králové. Jedná-
me ještě s hnutím Ostravak. 
Ta spolupráce bude skutečně 
široká,“ doplnil Polčák. 

Finiš s programem

Po podpisu koaliční smlouvy 
má být dokončen i program. 
Mezi jeho priority bude patřit 
bezpečnost v Evropě, elimina-
ce zbytečné byrokracie, trans-
parentní čerpání evropských 
peněz a ochrana životního 
prostředí.

TOP 09 a STAN spolupra-
covaly už dříve. TOP 09 kan-
didovala do sněmovny s pod-
porou Starostů v letech 2009 
a 2013, společnou kandidátku 
měly také při minulých 
evropských volbách před pěti 
lety. Obě formace se rozešly 
předloni.            více e15.cz 
                názory str. 11

NGUYEN Thuong Ly 
Pavel OTTO

https://www.e15.cz/domaci/top-09-a-stan-pujdou-spolecne-do-trojich-voleb-1356240


Vladan GALLISTL

Nejničivějším živlem z po-
hledu pojišťoven se loni 
opět stal oheň, když škody 
z požárů dosáhly 2,6 miliardy 
korun. O rok dříve to bylo 
dokonce 2,9 miliardy korun. 
Vyplývá to z předběžných 
údajů České asociace pojiš-
ťoven o škodách z pojištění 
majetku. Požár tak předsta-
vuje zhruba třicet procent 
všech majetkových škod, 
což se dotklo i jednotlivých 
pojišťoven.

„V roce 2018 jsme řešili dva 
tisíce požárů, které způso-
bily škody za 800 milionů 
korun,“ říká mluvčí České 
pojišťovny Ivana Buriánková. 
O rok dříve byly škody okolo 
690 milionů korun a počet 
těchto událostí 2040. 

Pojišťovna Uniqa pak 
zaznamenala nárůst škod 
z požárů o zhruba patnáct 
procent. „I dvě největší 
jednotlivé škody roku 2018 
byly požáry. Jednou shořel 

průmyslový provoz na úpra-
vu kovů, podruhé rybí farma. 
Obě škody dosáhly desítek 
milionů korun,“ dodává 
mluvčí Uniqa Eva Svobodová. 

Hasiči loni řešili 20,6 tisíce 
požárů, což představuje 
meziroční nárůst o třiadvacet 
procent. „Loni byly škody 

z požárů vysoké ze dvou 
důvodů: bylo velké sucho 
a firmy rozšiřovaly výrobu, 
takže přišlo i mnoho méně 
zkušených pracovníků. Linky 
tak jely na doraz a bezpeč-
nost šla trošku stranou,“ uvá-
dí Vratislav Hybner, předseda 
představenstva pojišťovacího 
makléře IMG.

Podobnou zkušenost mají 
hasiči. „Nejčastější příčinou 

požárů je lidská nedbalost, 
druhou představují tech-
nické závady,“ upozorňuje 
Nicole Zaoralová, mluvčí 
Hasičského záchranného 
sboru ČR. Podle ní právě 
kvůli horkému létu bylo 
nejvíce požárů v přírodním 
prostředí. 

Největší jednotlivé škody 
z požárů pojišťovny se 
ovšem evidují u podnikatelů. 
Konkrétně u pojišťovacího 
lídra – České pojišťovny – se 
řešilo okolo tří set událostí, 
jejichž výše se vyšplhala 
na zhruba čtyři sta milionů 
korun. „V retailovém pojiště-
ní to bylo 1400 škod rovněž 
za přibližně 400 milionů ko-
run,“ doplňuje Buriánková. 

Oheň způsobil 
miliardové škody
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PRÁVĚ
V PRODEJI

KARLOS VÉMOLA
Jaký je manuál pro život podle 
legendy MMA Karlose Vémoly?

NA SEVER
Když je zima, tak si ji užijme 
pořádně - na Islandu!

ZAPÁLENÝ KUCHAŘ
MasterChef Jirka Hilgart a jeho 
zásadní gastrorady

Nestíháte jít do trafiky? Kupte si e-magazín
 jednoduše na www.ikiosek.cz

299611/55 inzerce

Největší škody z pojištění majetku (v miliardách korun)

škody  
z požáru

ostatní škody 
z pojištění majetku

vodovodní  
škody

poškození nebo 
zničení stroje

škody  
z vichřice

2,6 1,5 1,2 0,8 0,6 8,6
celkem

Loni byly škody z požárů vysoké ze dvou 
důvodů: bylo velké sucho a firmy rozšiřovaly 
výrobu, takže přišlo i mnoho méně zkušených 
pracovníků. 

MOHUTNÉ PLAVIDLO určené pro nizozemského zákazníka 
se vydalo z Ústí nad Labem na cestu do Hamburku. Loď dlou-
hou 110 metrů a širokou 13,5 metru postavila loděnice ve Lhotce 
nad Labem. Kapacita plavidla odpovídá stu kamionů.
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TANKER NA LABI

Re/Max dosáhl obratu 
osmnáct miliard korun

Společnosti RE/MAX loni 
prodala nemovitosti zhruba 
za osmnáct miliard korun. 
Meziročně to bylo o šest pro-
cent více. Hrubý provizní ob-
rat firmy, tedy součet provizí 
všech makléřů, vzrostl o čtyři 
procenta na 730 milionů  
korun. Údaje o zisku podnik 
nezvřejňuje.

Cukr patrně brzy zdraží

Loňská nižší úroda cukrové 
řepy a s tím související nižší 
produkce cukru by do půl 

roku mohly vyústit ve zdra-
žení. Tuna cukru teď v EU 
oficiálně stojí 330 eur.  
Zdražit by mohla zhruba 
na 400 eur.

Česko dováží příliš 
agrárního zboží

Schodek agrárního zahra-
ničního obchodu se loni 
meziročně prohloubil 
o zhruba 7,88 miliardy ko-
run, dosáhl 40,3 miliardy 
korun. Je to nejhorší výsle-
dek, jak uvedl Zemědělský 
svaz ČR. Do Česka se loni 
dovezlo agrární zboží 
za 229 miliard korun. /čtk/

Krátce



V chystaném zákonu 
o realitním zprostřed-
kování nastala těsně 

před jeho projednáním ve 
sněmovně důležitá změna. 
Týká se úschov peněz klientů 
při nákupu nemovitostí. Ještě 
před Vánocemi po projedná-
ní normy v legislativní radě 
vlády návrh úschovu peněz 
na účtech realitek neumož-
ňoval. Po projednání ve vládě 
na konci ledna se ale znění 
na ministerstvu pro místní 
rozvoj změnilo. 

Úřad přitom varuje před 
riziky, která svěření peněz 
realitkám nese. Finance 
většinou končí na provozních 
účtech, kde se slévají s běž-
nou hotovostí firem. „Častým 
případem je potom použití 
prostředků klientů na finan-
cování provozních nákladů 
realitního zprostředkovatele,“ 

Ministerstvo ustoupilo realitkám
stojí ve zveřejněném doku-
mentu. V případě insolvence 
či exekuce realitky hrozí, že 
klient o peníze přijde. 

Jedno slovo

Důležitá změna spočívá v je-
diném slově. V návrhu zákona 
po projednání v legislativní 
radě vlády bylo, že realitní 
zprostředkovatel poskytovat 
úschovu „není oprávněn“. 
Teď tam stojí, že úschovu 
„není oprávněn nabízet“.   

„Realitní zprostředkovatel 
nesmí úschovu peněz aktivně 
nabízet. Je na klientovi, zda 
si o ni řekne nebo zda využije 
zákonem předvídanou vhod-
nější a bezpečnější alternati-
vu, tedy úschovu bankovní, 
notářskou nebo advokátní,“ 
uvedl Vilém Frček z tiskového 
oddělení MMR. 

Podnět ke změně vzešel 
podle úřadu ze 4. odborné 
realitní konference. Na ní vy-
stoupila ministryně pro místní 
rozvoj Klára Dostálová (ANO). 
Akce se konala 15. ledna, jen 
pár dní předtím, než návrh 
projednala vláda. „Dle názorů 
odborné veřejnosti je uprave-
né znění k ochraně klien- 
tů dostatečné,“ dodal Frček 
z ministerstva. 

Organizátoři akce si ale 
nejsou vědomi, že by se 
něco takového na konferenci 
probíralo. Naopak se stejně 
jako právníci z legislativní rady 
stavějí proti úschově peněz 
u makléřů. „Úpravu vnímá-
me jako velmi nešťastnou. 
Úschovy peněz prostřednic-
tvím realitních kanceláří patří 
k největšímu ohrožení klientů. 
Tato skutečnost by měla být 
upravena mnohem přísněji 
a striktněji,“ řekla Ivana Cikán-
ková, spoluzakladatelka Rea-
litního vzdělávacího institutu, 
který konferenci pořádal. 

Volební manažer

Pro znemožnění úschov 
u realitek jsou například 
realitní kanceláře 
Fincentrum Reality, Next 
Reality nebo Re/Max.  
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Za zachování možnosti 
uschovávat peníze klientů 
na účtech zprostředkovatelů je 
naopak jedna z největších rea-
litních kanceláří M&M reality. 
„Návrh legislativní úpravy po-
važujeme za restriktivní. Zaka-
zuje úschovu aktivně nabízet. 
K tomu, aby realitní kanceláře 
nemohly službu poskytovat, 
což bylo zaneseno v některých 
předchozích variantách návr-
hu, nevidíme důvod,“ sdělil 
mluvčí firmy Jindřich Vaněk.

Majitelem M&M reality je 
Petr Morcinek. Při volbách 
do Poslanecké sněmovny v roce 
2017 byl volebním manažerem 
ANO, téhož uskupení, z něhož 
je i ministryně pro místní rozvoj 
Klára Dostálová. M&M reality 
však odmítla, že by se podobu 
zákona snažila ovlivnit.  

Daniel NOVÁK

Úschovy peněz 
prostřednictvím 
realitních kanceláří 
patří k největšímu 
ohrožení klientů.



Jaroslav BUKOVSKÝ

Český finanční byznys 
prochází ředitelskou od-
tučňovací kúrou. Přechod 
na takzvané agilní, tedy 
decentralizované řízení, si 
totiž ve velkých tuzemských 
bankách žádá stále méně kla-
sických manažerských pozic. 
Finanční domy jich ukrajují 
po desítkách. 

Pro banky je to výsledek 
střetu tradičního bankovnic-
tví s fintechem. Agilní způsob 
řízení totiž pro finanční 
domy představuje cestu, jak 
lze udržet krok s rychle ros-
toucí konkurencí bankovních 
služeb nabízených technolo-
gickými start-upy. 

„Předpokládáme, že 
v důsledku agilní transfor-
mace může dojít  ke snížení 

České banky vymetly 
desítky manažerů
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počtu manažerských pozic 
v řádu nižších desítek, 
a to zejména na středních 
úrovních řízení,“ vysvětluje 
mluvčí České spořitelny 
Filip Hrubý. Desítky mana-
žerských postů ruší podle 
zdrojů blízkých ústavu 

rovněž Komerční banka. Tu 
už koncem loňského října 
opustil v souvislosti s pře-
chodem na agilitu i člen nej-
užšího vedení banky Libor 
Löfler. Banka podle zdrojů 
deníku prošla na manažer-
ské úrovni ostrým řezem. 

K novému modelu řízení se 
z velké trojky podle vlastního 
vyjádření jako jediná nehlásí 
ČSOB. 

Agilní řízení méně sází 
na formální organizační 
struktury a podporuje 
průběžně vznikající týmy 
podle momentálních potřeb 
byznysu. „Pro banky byla 
typická pyramidální struktu-
ra řízení, která ale zažívá svůj 
soumrak. Postupný přechod 
na agilní řízení s sebou přine-

se i menší potřebu manažer-
ských pozic,“ říká nezávislý 
personalista Matěj Matolín.

Změna má také pomoci 
zefektivnit veškeré činnosti. 
„Produktivita práce obecně 
od roku 2007 stále klesá. 
Řada společností vnímá ře-
šení v implementaci agilního 
řízení,“ dodává personalistka 
Lucie Teisler z agentury 
Anderson Willinger.

Manažerské výměny se 
méně týkají menších a no-
vějších bank na trhu. „Banku 
jsme před sedmi lety už s vi-
dinou agilního řízení dávali 
dohromady. Plně agilní jsme 
tak asi čtyři roky a díky němu 
vznikly v podstatě všechny 
nové služby za tuto dobu,“ 
říká mluvčí Air Bank Jana 
Karasová s tím, že ani není 
třeba rušit vedoucí pozice. 

Podle personalistů bude 
výměn na středních i vyš-
ších manažerských postech 
přibývat spolu s tím, jak nové 
trendy ve finančnictví mění 
požadavky na způsob vedení. 
Týkat se to má především 
vlivu digitalizace a automa-
tizace, které do bankovního 
byznysu promlouvají ještě 
více než v ostatních odvět-
vích ekonomiky. 
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Polské město Prud-
ník prodá českému 
investorovi Radimu 

Masnému pozemek o rozloze 
deset hektarů v takzvané 
zvláštní investiční zóně. Pod-
nikatel na něm za sto milionů 
zlotých, v přepočtu zhruba 
600 milionů korun, vybuduje 
závod na zpracování břidlice.

Stavba továrny bude podle 
Masného trvat zhruba osm 
měsíců, stejně dlouhou dobu 
zabere instalace technolo-
gie. „Máme vybrané místo, 
kde továrnu postavíme. 
Vše nasvědčuje tomu, že 
začneme fungovat ve sta-
noveném termínu, což je 
podle předpokladu polovina 
příštího roku,“ sdělil Masný 
deníku E15.

Podnikatel Masný  
otevře továrnu v Polsku

Postupný přechod 
na takzvané agilní 
řízení s sebou přinese 
i menší potřebu 
manažerských pozic. 

Výrobní závod má být 
v rámci Polska středně 
velkým podnikem, chystá se 

zaměstnat 150 lidí. „V sou-
časnosti řešíme, zda továrnu 
neposuneme ještě dál, což by 
samozřejmě vyžadovalo více 
zaměstnanců. Kromě kame-
nů bychom pak ale mohli vy-
rábět také kuchyňské desky,“ 
uvedl podnikatel.

Smlouvu na investice 
v Prudníku podepsal Masný 
loni v září. K investicím v Pol-
sku ho vedlo několik důvodů. 
„Je to blízko od Ostravy a je 
tam dostatek pracovní síly, 
protože v okolí Prudníku 
téměř veškerý průmysl skon-
čil. Polský trh je navíc velký 
a nabízí možnost posunutí 
do Skandinávie,“ popsal Mas-
ný. Chválí hlavně rychlost, 
s jakou lze v Polsku získat 
investiční pobídky.

Speciálních investičních 
zón je v Polsku čtrnáct a jsou 
součástí programu k urych-
lení vývoje v nejchudších 
částech Evropské unie. 
Investor na nich může získat 
osvobození od daně z příjmu 
nebo bezplatnou pomoc 
s formalitami.

Masný zbohatl spolu 
s hradním kancléřem Vrati-
slavem Mynářem na trans-
akcích s podílem v bývalé 
ostravské Nové Huti, který 
od nich koupil miliardář 
Pavel Tykač. Majitelem 
břidlicového dolu v morav-
skoslezských Svatoňovicích je 
od roku 2007.

Martin ŠTORKÁN

600
milionů korun chce 
podnikatel Masný 

investovat v Polsku 
do stavby závodu 

na zpracování 
břidlice.

SŽDC opraví 
Vlárskou 
dráhu
Správa železniční dopravní 
cesty pokračuje v přípravě 
modernizace dalších úseků 
Vlárské dráhy, která spojuje 
Brno a Veselí nad Moravou. 
Usiluje o získání posudku 
EIA pro přestavbu stanice 
v Kyjově a úseku z Kyjova 
do Veselí. Zatímco na úsecích 
od Kyjova na Brno by se mělo 
pracovat podle předpokla-
dů od roku 2021, ve směru 
na Veselí spíše o rok později 
a zatím se předpokládá do-
končení v roce 2025, vyplývá 
z dokumentů na Informač-
ním portálu EIA.

SŽDC plánuje investici 
deset miliard korun uskuteč-
nit v pěti etapách. Z pomalé 
dvoukolejné trati se má stát 
moderní elektrizovaná trať. 
/čtk/
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Ruská ekonomika 
zvolní tempo

Tempo růstu ruské 
ekonomiky letos zpomalí 
na 1,3 procenta ze šestile-
tého maxima 2,3 procenta 
dosaženého v loňském 
roce. Předpovědělo to 
ruské ministerstvo hospo-
dářství. Loňský silný růst 
podle ministerstva podpo-
řily jednorázové faktory, 
takže není udržitelný.

Amazon investuje  
do výrobce wi-fi

Americká společnost 
Amazon se dohodla 
na převzetí firmy eero. Ta 
vyrábí domácí systémy 

pro bezdrátové sítě wi-fi. 
Firmy nezveřejnily finanční 
podmínky transakce.

Indové vyšetřují Google

Indičtí regulátoři zkoumají, 
zda americká technologická 
 společnost Google nezne- 
užívá svůj populární ope-
rační systém Android v boji 
s konkurencí. Uvádějí to 
zdroje agentury Reuters. Po-
dobná obvinění podle těchto 
zdrojů dříve prověřovaly 
také evropské antimonopolní 
orgány. Vyšetřování v Ev-
ropě loni vyústilo v pokutu 
4,34 miliardy eur. Firma 
se proti pokutě odvolala. 
Indické orgány vyšetřování 
zahájily před půlrokem. /čtk/

Krátce
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Binance coin 
vzdoruje pádu 
kryptoměn 
Jan VÁVRA

Výrazné zhodnocení virtuál- 
ních měn bývá poslední 
dobou spíše výjimkou. Jednu 
takovou ale představuje 
„mince“ binance coin (BNB), 
kterou pro své potřeby 
využívá stejnojmenná burza 
kryptoaktiv. Za poslední 
týden vzrostla hodnota BNB 
o třetinu, během uplynulých 
třiceti dní o více než sedm-
desát procent. 

Nyní se binance coin ob-
choduje za zhruba 9,5 dola-
ru a pronikl do první desítky 
nejrozšířenějších kryptoměn 
s celkovou tržní hodnotou 
přes 1,3 miliardy dolarů. 

Cenový růst následuje 
řadu oznámení jedné z nej-
větších kryptoměnových 
burz Binance. Ta má v blízké 
době mimo jiné převést BNB 
na svůj vlastní blockchain, 
dosud uvedená měna využí- 

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 12. 2. 2019 Akcie na pražské burze 12. 2. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 86,50   0,58 % 

CETV 74,50   1,78 % 

ČEZ 551,50   0,09 % 

Erste Bank 823,20   2,52 % 

Kofola 301,00   -0,33 % 

KB 937,50   1,13 % 

Moneta 77,05   -0,19 % 

O2 CR 247,50   0,61 % 

Pegas 832,00   -0,95 % 

Philip Mor. ČR 14 320,00   0,00 % 

TMR 760,00 0,00 %

VIG 549,00   1,76 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

479 940

Země Množství Kurz

Austrálie 1 16,242

Čína 1 3,383

Dánsko 1 3,466

EMU 1 25,870

Chorvatsko 1 3,492

Japonsko 100 20,745

Kanada 1 17,280

Maďarsko 100 8,140

Norsko 1 2,641

Polsko 1 5,980

Rusko 100 34,944

Švédsko 1 2,470

Švýcarsko 1 22,732

Turecko 1 4,358

USA 1 22,901

Velká Británie 1 29,493

EVROPSKÁ KOMISE nabídla krátkodobá pravidla týkající 
se dočasného uznání platnosti bezpečnostních autorizací pro 
určité prvky železniční infrastruktury po vystoupení Británie 
z EU. Dočasné řešení má po tři měsíce po případném brexitu 
bez dohody 29. března zajistit ochranu pasažérů a co nejhlad-
ší provoz v železničních tunelech spojujících britské ostrovy 
s pevninou pod kanálem La Manche.
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vá datové infrastruktury 
etherea.

Binance má navíc za sebou 
úspěšný rozjezd své platfor-
my Launchpad, kde mohou 
začínající projekty upisovat 
po vzoru ICO své vlastní 
virtuální mince. Nedávno se 
jejích služeb rozhodl využít 
start-up Fetch.AI zaměřený 
na možnosti propojení umě-
lé inteligence s blockcha-
inem. Právě pomocí BNB 
mohou zájemci do projektů 

představených v rámci 
Launchpadu investovat.

Publicista a analytik Yashu 
Gola ale upozorňuje, že je-
jich úspěch či pád bude mít 
výrazný vliv na dlouhodobé 
zhodnocení BNB. Na základě 
technické analýzy dodává, 
že v dohledné době by se 
hodnota této měny mohla 
propadnout, neboť cenová 
podlaha na současné úrovni 
prý ještě není zcela pevná.

 více E15.cz

Vývoj kurzu binance coin 
(v amerických dolarech)
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Ambiciózní nizozem-
ský start-up Mars 
One chtěl posílat lidi 

na rudou planetu s jedno-
směrnou letenkou a vytvořit 
na ní první lidskou kolonii. 
Místo toho ale přišel bankrot, 
který vyhlásil švýcarský soud 
v Basileji v polovině ledna. 
Společnost označil za „pod-
vod“ a vyzval k její likvidaci.

„Právě jednáme s investo-
ry, abychom našli řešení, jak 
se posunout dál,“ uvedla po-
dle webu CBC firma v prohlá-
šení. Bankrot se týká pouze 
komerční části společnosti 
Mars One Ventures, nezis-
ková Mars One Foundation 
bude pokračovat ve snaze 
o kolonizaci Marsu.

Čtyřčlenná posádka měla 
vyrazit na rudou planetu 
v roce 2024, v plánu bylo 
i pět dalších misí. Vyslání 
první posádky by podle 
odhadů vyšlo na šest miliard 
dolarů, které chtěla firma 
získat prostřednictvím 
vysílacích práv, sponzorin-
gu, prodeje upomínkových 
předmětů a crowdfundingu, 
kde ale vybrala pouhý milion 
dolarů.

Zakladatelem a šéfem Mars 
One je Nizozemec Bas Lands- 
dorp. Rudou planetu chtěl 
v roce 2023 kolonizovat pomo-
cí série nafukovacích obydlí, 
která tam měly dopravit rake-
ty Falcon Heavy a Dragon X 
od společnosti SpaceX podni-
katele Elona Muska. Experti 

projekt od začátku kritizovali 
kvůli jeho rozpočtu i etickým 
pravidlům, někteří ho přímo 
označovali za podvod. „Fak-
tem je, že firma nemá žádnou 
technologii ani peníze,“ řekl 
loni v září novinář Elmo Keep. 

 
Martin ŠTORKÁN

Projekt jednosměrných 
cest na Mars skončil Nissan Motor

Japonský výrobce automo-
bilů ve třetím finančním 
čtvrtletí zvýšil provozní zisk 
o čtvrtinu na 103,3 miliardy 
jenů, asi 21,4 miliardy ko-
run. Firma zhoršila celoroční 
výhled a oznámila, že identi-
fikovala dodatečné náklady 
kolem devíti miliard jenů 
související s odměňováním 
bývalého předsedy správní 
rady Carlose Ghosna. Ten 
čelí obvinění, že ve finan- 
čních výkazech podhodnoco-
val své osobní příjmy.

ThyssenKrupp

Provozní zisk německé 
ocelárenské a strojírenské 
společnosti se v prvním 
finančním čtvrtletí propadl 
o 26 procent na 333 milio- 
nů eur. Firma poukázala 
na zhoršující se globální 
makroekonomické podmín-
ky. Za poklesem zisku stála 
především ocelářská divize, 
jejíž provozní zisk propadl 
o 77 procent. Firma nyní 
plánuje spojení svých oce-
lářských aktivit s evropským 
byznysem indické ocelárny 
Tata Steel. 

Metro

Německému obchodní-
mu řetězci klesl ve třetím 
finančním čtvrtletí čistý zisk 
meziročně o téměř 13 pro-
cent na 202 milionů eur. 
Ve firmě vlastní podíl maji-
tel vydavatelství CNC Daniel 
Křetínský. Hospodaření 
ovlivnil nepříznivý vývoj 
měnových kurzů a snižování 
cen na ruském trhu. Celkové 
tržby klesly o 0,6 procenta 
na 8,02 miliardy eur. /čtk/

Výsledky

E-book zdarma
OBCHODOVÁNÍ KRYPTOMĚN
A KRYPTOMĚNOVÝCH PÁRŮ

To nejdůležitější pro začínajícího investora na 34 stranách
Fundamentální i technický pohled na vývoj kryptoměn
Jak vyhledávat obchodní příležitosti + příklad strategie

E-book ke stažení zdarma na:   

cz.xtb.com/ebook-obchodovani-kryptomen

U 82 % účtů retailových investorů došlo při obchodování s rozdílovými smlouvami u tohoto poskytovatele ke vzniku ztráty. 
Měli byste zvážit, zda si můžete dovolit vysoké riziko ztráty svých finančních prostředků.

Stáhněte zde

300877/23 inzerce

BUBLINY. Osadníci měli na Marsu žít v sérii propojených 
nafukovacích modulů.
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již zítra na

Design zlepšuje život.

otázek pro:
Janu Zielinsky

ředitelku Designbloku

Nový videoseriál

299583/91 inzerce

The Sun: Mayová  
chce v létě rezignovat 

Britská premiérka There-
sa Mayová se chystá v létě 
z funkce odejít, zároveň chce 
ovlivnit volbu svého nástupce 
tak, aby zabránila výběru 
svých oponentů. Tvrdí to brit-
ský bulvární deník The Sun.

Fico se nebude ucházet 
o post ústavního soudce

Bývalý slovenský premiér 
a šéf nejsilnější vládní strany 
Smer-SD Robert Fico se vzdal 
kandidatury na ústavního 
soudce. Zároveň varoval 
před spojením části koalice 
s opozicí při hlasování o kan-
didátech.  více E15.cz 

Odstartoval proces  
s exlídry Katalánska

V Madridu začal ostře sledo-
vaný proces s dvanácti býva-
lými členy vedení Katalánska, 
kteří jsou obžalovaní kvůli 
uspořádání referenda o nezá-
vislosti tohoto autonomního 
regionu na severovýchodě 
Španělska v roce 2017. Soud 
má rozhodnout o tom, zda 
se politici dopustili vzpoury, 
za což devíti obžalovaným 
hrozí vysoké tresty 16 až  
25 let vězení. /čtk/

Krátce

SEVEROATLANTICKÁ ALIANCE bude na konec dohody o likvi-
daci raket krátkého a středního doletu reagovat přiměřeným způ-
sobem tak, aby bylo dál zajištěno odstrašení případných útočníků 
i obrana členských zemí bloku. Uvedl to šéf NATO Jens Stolten-
berg před středečním a čtvrtečním jednáním ministrů obrany, kteří 
budou v Bruselu rokovat právě o tom, jak na novou bezpečnostní 
situaci zareagovat. Stoltenberg přitom vyloučil, že by aliance 
plánovala rozmístit v Evropě nové pozemní jaderné střely.
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PŘIMĚŘENÁ REAKCE

Demokraté a republikáni 
v Kongresu USA se předběž-
ně dohodli na podmínkách fi-
nancování vlády, aby předešli 
pádu části federálních úřadů 
do platební neschopnosti. 
Oznámili to straničtí vyjed-
návači s tím, že nyní musí 
vyslovit souhlas prezident 
Donald Trump. Jeho požada-
vek na uvolnění 5,7 miliardy 

dolarů – téměř 130 miliard 
korun – na stavbu hraniční 
zdi v dohodě obsažen není.

Republikánský senátor 
Richard Shelby, který se 
vyjednávání zúčastnil, 
prohlásil, že na podrob-
nostech dohody zahrnující 
zabezpečení hranic budou 
nyní pracovat na nižší úrovni 
stranické týmy. Dodal, že 
časový rámec pro dokončení 
dokumentu stanoven nebyl. 

Jádrem finančního sporu 
je otázka migrace. Americký 
prezident žádal po Kongresu 
peníze na vybudování pohra-
niční zdi, což ale demokraté 
odmítli. Aby je Trump přiměl 
k ústupkům, zablokoval 
loni v prosinci financování 
federálních úřadů. Krizo-
vý stav trval 35 dní, poté 
prezident ustoupil a obnovil 
financování na tři týdny, tedy 
do pátku 15. února. Během 
tohoto období mají demo-
kraté a republikáni vyjednat 
kompromis, jinak Trump 
hrozí, že část federálních úřa-
dů nebude mít opět peníze 
na provoz. /čtk/ 

 Sledujte e15.cz

Kongres se shodl 
na podmínkách 
financování vlády

Kalifornie stáhne 
z mexických 
hranic gardisty

• Kalifornský guvernér Gavin 
Newsom nařídil stažení více než 
dvou třetin z 360 členů americké 
národní gardy od mexické 
hranice. Chce tímto převážně 
symbolickým krokem vyjádřit 
nesouhlas s tvrzením americké-
ho prezidenta Donalda Trumpa, 
podle nějž v pohraničních oblas-
tech panuje bezpečnostní krize.
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Politický 
dadaismus
Nejdůležitějším pravidlem 
hybridní války v postfaktic-
ké době je, že nemá žádná 
pravidla, když jde o dosažení 
propagandistického cíle. Je to  
svým způsobem milé a vede 
to až k dadaistickým obra-
zům. Třeba když předseda 
SPD Tomio Okamura 
spouští kampaň „Za Českou 
republiku bez extremismu“.

„Výhrůžky“, „vandalství“, 
„agrese“, stojí na cedulkách, 
které v klipu na sociálních 
sítích drží v ruce Okamura 
a další poslanci SPD, aby 
sdělili, z čeho mají obavy. 
A přidávají příklady: face-
bookové pohrůžky násilím, 
poničené dveře kanceláře 
poslance Kobzy, samolepkou 
přelepené Okamurovy oči 
na volebním plakátu. Prostě 
někdo jde SPD po krku. Ani 
pokud v sobě naleznete dost 
mentální rovnováhy a dokou-
káte klip do konce, překvapi-
vě v něm nenajdete stromy 
pokácené na koleje. Tolik 
sebereflexe, aby upozornil 
na případ jediného usvědče-
ného českého teroristy, příz-
nivce SPD, Okamura nemá.

Příklad druhý: Hrad 
rozčililo rozhodnutí Měst-

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia
.c

z

Rozumný 
krok
TOP 09 a hnutí STAN pod 
mediálním tlakem uspíšily 
vypuštění informace, že jejich 
spolupráce v nadcházejících 
eurovolbách je domluvena. 
Detaily zatím neznáme, 
nicméně i to, co se dosud ví, 
dává jistou naději, že spolu-
práce menších stran usilují-
cích o podobné voliče není 
úplně ztracena.

Jsou tu samozřejmě některá 
„ale“. TOP 09, která se ozna-
čuje za konzervativní stranu, 

se spojením se starostenským 
blokem ocitne na jedné kan-
didátce také se Stranou zele-
ných, což nepochybně vyvolá 
jisté pnutí. Lídrem společné 
kandidátky by měl být Jiří 
Pospíšil. Ten bude v případě 
úspěchu dál podivně pendlo-
vat mezi Evropským parla-
mentem a pražským zastupi-
telstvem, což se bude voličům 
vysvětlovat těžko. Přesto je 
spolupráce racionální krok. 
Jen zkušenost z předloňské 
zpackané koalice Starostů 
a lidovců nás učí, že do chví-
le, než budou voliči držet 
v rukách hlasovací lístky se 
společnou kandidátkou, není 
jisté vůbec nic.

Tvář dne

Abych jako předseda  
nejsilnější politické  
strany mohl aktivně 
vstoupit do dalších  
vyjednávání, rozhodl 
jsem se, že nebudu  
kandidovat na předsedu 
ústavního soudu, řekl šéf 
strany Smer Robert Fico. 
str. 10

Komentář Glosa Martina ČABANA

hrubé pomluvy o komkoliv. 
2) Zcela beztrestně lze šířit 
jakékoliv dezinformace,“ 
napsal Ovčáček a dodal, že 
jde o návod, jak beztrestně 
poškodit například konku-
renta v předvolebním boji. 

Nic proti prostředkům, kte-
ré světí účel. V tomto případě 
se ovšem nemůžeme ubránit 
dojmu, že jde o licoměrnost, 
někdo by se možná neubránil 
pojmu drzost. Hlavně když 
víme, jakými prostředky 
přátelé Miloše Zemana bojo-
vali v první volbě proti Karlu 
Schwarzenbergovi i ve druhé 
proti Jiřímu Drahošovi.

Oba případy spojuje 
napínání tětivy trpělivosti ve-
řejnosti až na mez únosnosti. 
Patří to k žánru. Ovčáčkův 
twitterový účet, který se 
kdovíproč pořád jmenuje  
@PREZIDENTmluvci, už dáv-
no neslouží jen k prezentaci 
oficiálních sdělení Hradu. 
Stejné je to s Okamurou – 
nemluví jako místopředseda 
sněmovny, ale jako roztleská-
vač svých věrných. Tak je po-
třeba oba vzkazy číst. Člověk 
si alespoň ušetří nervy.

Robert 
MALECKÝ
komentátor  
serveru 
HlídacíPes.org

ského státního zastupitelství 
v Brně. Podle něj policie 
postupovala správně, když 
lokálního brněnského 
politika Svatopluka Bartíka 
odmítla stíhat za pomluvu. 
Bartík před prezidentskou 
volbou o Zemanovi napsal, 
že trpí rakovinou a zbývá mu 
několik měsíců života.

Rozhořčení by ještě bylo 
pochopitelné třeba tam, kde 

žalobce dovozuje, že falešná 
zpráva mohla Zemanovi 
pomoci, protože v lidech 
vyvolala soucit. To se státní 
zástupce pohybuje ve sférách 
řekněme alternativní histo-
rie, což mu nepřísluší. Za po-
zornost ovšem stojí způsob, 
jak rozčilení Hradu ventiloval 
jeho mluvčí Jiří Ovčáček. Roz-
hodnutí státního zastupitel-
ství bude prý mít dalekosáhlé 
důsledky. „Znamená: 1) Zcela 
beztrestně lze šířit jakékoliv 

Provdala jsem se za svou kariéru. Mám na svém  
pracovním stole fotku svého pracovního stolu.

Rozhořčení Hradu je 
licoměrné, někdo by 
se možná neubránil 
pojmu drzé.



Češi už chtějí jezdit 
do dražších hotelů

Jedna z nejvýraznějších postav tuzemského 
cestovního ruchu Ferid Nasr překvapil na začátku 
roku akvizicí secesního Grandhotelu Evropa 
v Praze na Václavském náměstí. „Mým cílem je, 
aby z něj bylo opět stejně luxusní místo jako 
za první republiky,“ říká zakladatel cestovní 

kanceláře Exim Tours, který po více než čtvrt století 
a prodeji své firmy německému koncernu Rewe plánuje 
odchod z branže.  
 
Daniel NOVÁK

 Nedávno jste oznámil 
investici do Grandhotelu 
Evropa. Předznamenává to 
vaši novou podnikatelskou 
etapu a konec v Exim 
Tours?  
Nepočítám s tím, že v Eximu 
zůstanu do konce života. 

Navíc už začínám z cestov-
ního ruchu pociťovat trochu 
únavu. Je to stresující byznys. 
Jednou přijde čas, kdy to 
tady přenechám někomu 
jinému.

Noví majitelé Eximu jsou 
ale prvotřídní profesionálové 

a dělám s nimi rád. Určitě 
i oni ovšem počítají s tím, že 
jednou konec naší spoluprá-
ce nastane. Možná to nebude 
trvat ani roky, ale jen rok 
dva. A investice do Grand-
hotelu Evropa určitě můj od-
chod z Eximu může urychlit.

 Z jakého důvodu jste 
se rozhodl pro hotelovou 
investici?
Už bych se asi nechtěl pou-
štět do zcela nové branže. 
Návaznost hotelnictví na ces-
tovní ruch je jasná. A zrovna 
jedna z prvních investičních 
příležitostí, která se ke mně 
dostala, byl Grandhotel 
Evropa.

Tato nemovitost je unikát-
ní. A já unikátní věci miluji. 
Hotel Evropa mi byl doslova 
šitý na míru. Mým cílem je, 
aby z Evropy bylo opět stejně 
luxusní místo jako za první 
republiky.

 Proč jste od dosavad- 
ního majitele koupil 
v Grandhotelu Evropa 
nejdříve menšinový 
podíl a zbytek získáte až 

po dokončení současné 
rekonstrukce?
Společnost PPH ze skupiny 
Julius Meinl je developer. 
Asi by nemělo smysl, abych 
nemovitost převzal a svěřil 
přestavbu někomu jiné-
mu. Takže jako developer 
v projektu pokračují a až 
bude projekt hotový, hotel 
plně převezmu. Dál ho bude 
provozovat světově největší 
hotelová společnost Marriott 
pod značkou W, která je 
známá hlavně v USA.

 Máte plány na nějaké 
další investice?
Když přijde znovu něco 
unikátního, tak určitě. Už 
když jsem zakládal Exim, 
chtěl jsem dělat něco, co 
nedělají ostatní. Nebaví mě jít 
s davem. Investice a počí-
tání čísel jsou samozřejmě 
důležité, ale není to u mě 
na prvním místě. Prioritou 
je vytvářet něco unikátního, 
aby mě to současně bavilo. 
Také ale mohu zcela vyloučit, 

že bych vytvořil novou 
cestovní kancelář. A to nejen 
kvůli nějaké konkurenční 
doložce. S cestovkami jsem 
už do konce života skončil.

 Nešel jste však 
s davem, když jste před 
lety investoval do solární 
elektrárny? 
To byla ojedinělá záležitost 
z roku 2010, která má pro 
mě charakter čisté finanční 
investice. Nic jiného.

 Říkal jste, že vás 
cestovní ruch unavuje 
a stresuje. Čím? 
Cestovní ruch vypadá jako 
super branže, ale musíte 
v něm mít pevné nervy. Než 
přišlo takzvané arabské jaro 
v roce 2011, byl cestovní ruch 
poměrně stabilní obor bez 
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Je to stresující 
byznys. Jednou 
přijde čas, 
kdy to tady 
přenechám 
někomu jinému.



velkých výkyvů. Navíc jsem 
byl o hodně mladší.

Po roce 2011 je ale všechno 
jinak. Branže jede nahoru 
dolů. Musíte být mnohem 
aktivnější než dříve, a navíc 
musíte být stále v pohotovos-
ti. Tunisko, Egypt a Turec-
ko znamenají dohromady 
destinaci pro čtyřicet milionů 
turistů ročně. Když tato ka-
pacita vypadne, jak to chcete 
nahradit? To jednoduše 
nelze. Španělsko s Řeckem to 
absorbovat nemohou.

 Jaké to mělo důsledky? 
Bylo to jako na houpačce. 
Jedna destinace šla dolů, 
druhá nahoru. Museli jsme 
reagovat hned. Část lidí 
původním destinacím věřila 
a jezdila tam dál. Část zůstala 
doma. A další část se vrhla 
do zmíněného Španělska 
nebo Řecka.

Výsledkem však bylo, že 
tam kvůli tomu ubytování 
zdražilo o desítky procent. 
A nám to tam způsobilo velké 
problémy, protože nebyly 
ubytovací kapacity. Přijít o je-
diný pokoj pro nás znamená 
neuvěřitelné starosti.

 Co je hlavní změna pro 
váš obor?
Před rokem 2011 jsme neřešili 
bezpečnost. Ta byla samo-
zřejmá. V Tunisku, Egyptě, 
Turecku i v Paříži. Tehdy 
jsme platili garance na uby-
tování rok dopředu. Nyní 
každou takovou platbu něko-
likrát zvažujeme a snažíme se 
předplácet na výrazně kratší 
dobu.

Z cestovního ruchu se stala 
dvojnásobně trojnásobně 
problematičtější branže než 
před rokem 2011. Bezpeč-
nost, kterou jsme se nikdy 
nezabývali, se dostala na prv-
ní místo. V kombinaci s mým 
věkem mě to všechno nutí, 
abych vážně uvažoval, že své 
místo přenechám někomu 
jinému.

 Eximu se daří reagovat 
na změny rychle?
Myslím že ano. Vůbec nejlep-
ší výsledky jsme měli právě 
kolem zmíněného roku 2011. 
Udělal jsem potřebné změny 
a šel do rizika. Ale samozřej-
mě i u nás se vývoj nějak 
odrazil. Dám vám příklad. 
Miluju Jizerské hory, mám 
tam chalupu. Nikdy jsem tam 

neviděl tolik lidí jako kolem 
roku 2015 a 2016. To jsou 
naši klienti, kteří se místo 
dovolené u moře rozhodli 
zůstat doma, říkal jsem si 
tehdy, když jsem stával u pul-
tíku kiosku Knajpa na zastáv-
ce, kam rád jezdím na kole 
na pivo.

 Do jakého rizika jste 
šel? 
Věřil jsem dál určitým des-
tinacím. Například Turecko 
podle mě z katalogů prostě 
zmizet nemůže. V před-
stavenstvu naší mateřské 
společnosti v Německu jsem 
byl jediný, kdo prosazoval, 
aby se plánované kapacity 
na Turecko pro léto 2017 vý-
razně zvýšily. Na konci roku 
pak bylo jasné, že jsem svou 
sázku vyhrál.

 Jestliže je to 
s cestovním ruchem 
v posledních letech jako 
na houpačce, tak v jaké 
fázi byl loni?
Nejhorší roky, které mohl 
cestovní ruch zažít, byly 2015 
a 2016. Jenže pak najednou 
houpačka vyletěla zpátky 
nahoru. A rok 2017 a ten loň-
ský byly možná nejlepší, jaké 
jsem za čtvrt století v branži 
zažil.

• Rodák z Tuniska vystudoval 
výpočetní techniku na 
pražském ČVUT. Krátce po 
dokončení studia v roce 1992 
založil cestovní kancelář Exim 
Tours. V roce 2012 prodal 
holding německé skupině 
Rewe. Rád jezdí na kole, 
lyžuje, hraje tenis a chalupaří 
v Jizerských horách.

Ferid 
NASR (56)
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 Co se tak rychle 
změnilo?
Lidé pochopili, že zavřít se 
doma nejde. To, že někdo 
spáchá teroristický útok v Pa-
říži, neznamená, že se nepo-
jedeme podívat na Eiffelovu 
věž. To prostě není možné.

 Hraje v tom roli 
bohatnutí společnosti díky 
růstu reálných mezd?
Stoprocentně. Soustředíme 
se na masovou klientelu, ale 
v našem katalogu přitom už 
hotely nižší kategorie nena-
jdete. Více než devadesát 
procent nabídky jsou dnes již 
čtyři nebo pět hvězd, protože 
je lidé chtějí včetně možnosti 
all inclusive.

Jsme již jen kousíček 
od toho, co si kupují třeba 
Němci. V Německu je 
koncem dubna vyprodáno 
sedmdesát procent zájezdů. 
To jsme nikdy neměli. Ale 
v posledních dvou letech 
už od toho nejsme daleko. 

V dubnu jsme vyprodaní 
z padesáti procent. Před 
pěti a více lety jsme přitom 
ve stejnou dobu měli prodá-
no maximálně pětinu.

 Současně jste ale 
zmínil, jak rostou ceny 
ubytování v destinacích 
typu Španělska nebo 
Řecka. Promítne se to 
nakonec nějak do cen 
zájezdů?
Ceny rostou, ale klíčový vliv 
má silná poptávka. Když 
vezmu zvlášť Španělsko, ceny 
se tam za poslední čtyři roky 
zvedly i na dvojnásobek. My-
slím ale, že letos už nárůsty 
nebudou takové. 

Ve Španělsku a Řecku se 
naplno ukáže, že se lidé 
nebojí cestovat i jinam. Je 
tu ovšem ještě fenomén 
rostoucích cen leteckých 
paliv. Ukrojily nám hodně 
z loňského zisku. Šly nahoru, 
ale ceny jsme přitom museli 
držet.

 Před pár lety jste 
zvažovali pořízení 
vlastních letadel. Je to 
ještě aktuální? 
Nakonec jsme od toho 
ustoupili. Spolupráce s le-
teckou společností Travel 
Service se vyvíjí velmi dobře. 
Letos jsme obnovili kontrakt 
na další tři roky. Navíc Travel 
Service letos vymění většinu 
své flotily za nejmoderněj-
ší stroje Boeing 737-MAX, 
takže není důvod k žádným 
změnám.

 Vstup německé skupiny 
Rewe do Exim Tours se 
odehrál před sedmi lety. 
Očekáváte, že ve vaší 
branži přijdou další 
podobné transakce?
Náš trh se určitě bude 
konsolidovat dál. Jediný 
důvod, proč se tu nestalo 
více transakcí, byly turbulen-
ce posledních let. Dám však 
ruku do ohně za to, že dříve 
či později zase k něčemu 
dojde.

 Jak moc jste se 
po vstupu Rewe do vaší 
Exim Tours musel 
přizpůsobit korporátní 
podnikové kultuře 
ve srovnání s dobou, kdy 
jste byl ve firmě vlastním 
pánem?
Role podnikatele a manažera 
mi vždycky splývala. Navíc 
jsem měl stále kolem sebe 
tým, který káru tlačil stejně 
jako já. Nikdy nebylo nic jen 
na mně.

Lidé pochopili, 
že zavřít se 
doma nejde. To, 
že někdo spáchá 
teroristický 
útok v Paříži, 
neznamená, že 
se nepojedeme 
podívat na 
Eiffelovu věž.



NEJLEPŠÍ ZASEDAČKY. Pátý 
jubilejní ročník soutěže CBRE 
Zasedačka roku 2018 zná vítěze 
všech kategorií, kteří převzali 
ocenění na slavnostním vyhláše-
ní v kancelářské budově Corso 
Court v Karlíně v Praze. Vítězi 
devíti kategorií jsou společnosti 
Dentons, KOMA Modular, Škoda 
Auto Digilab, Black n’ Arch, 
Arval, Trask solutions, Nano 
Energies, Kurz architects – 
za návrh kanceláří SinnerSchra-
der a Livesport. Mezi vítězi je 
jeden reprezentant z regionu, 
a to KOMA Modular z Vizovic, 
budova, která je bývalým českým pavilonem EXPO 2015, ostatní vítězové jsou z Prahy. „U architektury 
se mi líbí rozmanitost úhlů pohledu, které přináší, a stejně tak je to i u kanceláří. Mám radost, že za pět 
let trvání soutěže jsou vítězové vždy reprezentanty kancelářských prostor budoucnosti, a přeji si, aby 
firmy přicházely stále s novými, ale zároveň smysluplnými nápady,“ dodává k vítězům Eva Jiřičná, 
světoznámá architektka a předsedkyně poroty CBRE Zasedačka roku (na dolním sníku vlevo).

14 | SPOLEČNOST

Zažila vaše společnost něco významného?  
Pište nám na lidee15@cncenter.cz
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HODY V MAKRU. V pražské 
Makro akademii se uskutečnila 
galavečeře Chef’s Dinner pod 
taktovkou šestice špičkových 
šéfkuchařů české gastrono-
mické scény. Hosté měli šanci 
ochutnat šestichodové menu 
od Romana Pauluse (Alcron), 
Marka Fichtnera (Augustine 
Hotel), Radka Davida (La 
Veranda a Babiččina Zahrada), 
Marka Šády (Bellevue), Mirka 
Grusze (MG restaurace) a Petra 
Stádníka z Makro akademie. 
Celým večerem hosty provázela 
Markéta Hrubešová. 

CENA ZA DESIGN. Společnost VPÚ DECO PRAHA převzala 
na slavnostním vyhlášení ve Frankfurtu ocenění German Design 
Award – Special Mention. Získala ho za architektonický návrh 
a projekt rekonstrukce a dostavby areálu Ústavu organické 
chemie a biochemie AV ČR v pražských Dejvicích. Porota ocenila 
zejména výsledný efekt budovy, která působí dojmem, jako by ji 
celou tvořil jen ocelový skelet a díky prosklení po celém obvodu 
vyzařuje stavba příjemnou otevřenost a průhlednost. Na snímku 
autoři návrhu Kateřina Mašková a Ivan Šrom. 

PENÍZE NA ASISTENTY. Flexi životní pojištění od Kooperativy 
se stalo hlavním partnerem kampaně Asistujeme.cz. Obecně 
prospěšnou společnost Asistence podpořilo částkou jeden milion 
korun na mediální kampaň s cílem pomoci vyhledat asistenci 
lidem s hendikepem, kteří chtějí v naší společnosti svobodně žít –  
pracovat, samostatně bydlet, cestovat a bavit se. K tomu však 
potřebují pomoc asistentů. Díky této kampani se jich podařilo 
získat již 58. V lednu 2019 si cestu do práce „jinak“ vyzkoušel 
i Martin Diviš, předseda představenstva Kooperativy. V Divoké 
Šárce nasedl na mechanický invalidní vozík a na něm se metrem 
a tramvají dopravil až do centrály Kooperativy v Karlíně. 
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Viliam BUCHERT  

Jednou z nejdůležitějších věcí, 
která zásadně ovlivní i vývoj 
České republiky, jsou inovace. Co 
můžeme v této oblasti očekávat 
od Vodafonu? 
Z pohledu firemních zákazníků vidí-
me tři velké oblasti technologických 
inovací. Zaprvé neustále rozšiřujeme 
své portfolio řešení pro internet věcí, 
která našim zákazníkům pomáhají 
lépe řídit svá aktiva, případně efek-
tivněji spravovat své budovy a další 
majetek. Dále nabízíme takzvané 
Software Defined Networks (SDN), 
tedy sítě, které společnostem umož-
ňují flexibilně a s nízkými náklady 
navzájem propojit několik pracovišť 
a přenést řadu činností do cloudu. 
A v neposlední řadě pokračujeme 
v digitalizaci zákaznické zkušenosti 
přes aplikaci Můj Vodafone a portál 
One Net Self Service. 
Na inovacích spolupracujete i se 
startupy. Jak konkrétně? 
Aktivně se zapojujeme do řady pro-
gramů na podporu start-up společ-
ností a akcelerátorů jako například 
projektů Nápad Roku, Ment2Grow 
a Women’s Startup Competition, 
v jejichž rámci nabízíme mento-
ring, napojení na investory a další 
podporu. Dále startupům pomáháme 
uvádět jejich produkty na trh – z po-
slední doby mohu uvést společnost 
Spaceti, která nabízí digitální řešení 
pro správu budov. 
Kdy se podle vašeho odhadu 
dočkají čeští zákazníci sítě 5G? 
Živé testy technologie 5G probíhají 
již nějakou dobu. Poprvé jsme jí 
veřejnosti představili v červenci 2018 
a všichni byli překvapeni její rychlostí 
a novými možnosti. Naše společnost 
očekává spuštění plně komerčních 
sítí 5G po roce 2020, nicméně už 
tento rok se objeví širší testovací 
provozy. 
V souvislosti s postupující 
digitalizací se hovoří 
o takzvaných chytrých městech 

(smart cities). To nepůjde bez 
spolupráce s operátory. Co 
nabídnete v této oblasti? 
V této oblasti existuje spousta apli-
kací a mnoho různých potřeb, ale 
zároveň i hodně sítí, které se mohou 
nějakým způsobem do provozu 
chytrého města zapojit. Příkladem 
může být naše síť úzkopásmového 
internetu věcí, v angličtině známé 
jako Narrow Band IOT. Pokrývá 
celé území České republiky silným 
signálem, který prostupuje i do těžko 
dostupných míst. Lze tak například 
umístit parkovací senzory hluboko 
v podzemích garážích a získávat 
informace o dostupné parkovací 
kapacitě nebo díky jiným senzorům 
sledovat hladinu podzemní vody 
a vyhodnocovat záplavovou situaci 
či stav potrubí. Tyto informace si 
pak zákazník může zobrazit díky 
4G/5G síti a mobilní aplikaci ve svém 
chytrém telefonu. Očekáváme také, 
že se sítě 5G stanou v chytrém městě 
významnou platformou pro přenos 
velkých objemů dat v reálném čase, 
což umožní třeba provoz samořiditel-
ných aut a zároveň budou využívány 

Poměrně často se objevuje 
diskuse o cenách mobilních 
operátorů u nás a v zahraničí. 
V cizině jsou ceny někdy 
nižší. Proč a může u nás dojít 
ke změnám? 
Každý trh je do jisté míry specifický 
kvůli národním zákonům a ná-
rodním regulátorům, i když v EU 
dochází i k určité harmonizaci. 
Při této diskusi chci upozornit, že 
Česko je celosvětovou jedničkou 
v kvalitě videa a v rámci Evropy 
má sedmou nejrychlejší mobilní síť. 
Stále více lidí používá mobilní data 
a podle údajů zveřejněných českým 
regulátorem ČTÚ ceny těchto dat 
postupně klesají s tím, jak se zvyšují 
datové balíčky v rámci tarifů. Vidíme 
například ale i nárůst ve využívání 
paušálních tarifů na hlasové volání, 
což není v mnoha evropských ze-
mích obvyklé. 
Zejména mladší generace mají 
spíše zájem o datové tarify, než 
o neomezené volání či posílání 
zpráv. Připravujete v tomto 
směru nové nabídky? 
Již nyní máme výbornou nabídku pro 
zákazníky, kteří chtějí velké datové 
objemy, třeba tarify pro rodiny nebo 
malé podniky s 50 GB mobilních dat 
a neomezeným pevným internetem 
pro domácnost/kancelář za 2499 ko-
run. Nabízíme také službu Vodafone 
Pass, která zákazníkovi za drobný 
měsíční příplatek zajišťuje neome-
zená data na konkrétní obsah, třeba 
na videa, sociální sítě nebo online 
hudbu. 
Jaké byly hospodářské výsledky 
Vodafonu v Česku v minulém 
roce? 
Na českém trhu se zaměřujeme 
na velké investice a nová řešení pro 
zákazníky. V posledním účetním 
roce přesáhly investice 2 miliardy 
korun, zatímco zisk v tomtéž období 
byl něco málo přes jednu miliardu 
(ke konci fiskálního roku 31. března 
2018). Naše podnikání navíc nepřímo 
vytváří v mnoha menších společnos-
tech tisíce pracovních míst.

Inovace, nová řešení i síť 5G změní 
firmy i přístup lidí k životu
Jak mohou mobilní operátoři přispět v blízké budoucnosti ke změně společnosti a podnikání 
v Česku? Kdy si budeme užívat výhod vysokorychlostní sítě 5G? A můžeme očekávat i snížení 
cen? Na to odpovídá v rozhovoru pro E15 Jonathan Rutherford, viceprezident pro Vodafone 
Business společnosti Vodafone CZ.

Jonathan Rutherford, 
viceprezident 
pro Vodafone 

Business, Vodafone 
Czech Republic.

i pro přenos drobných datových 
balíčků z milionů snímačů a chytrých 
zařízení. 
Od začátku ledna jste provedli 
rebranding služby pro firemní 
zákazníky na VF business. Co 
přesně je záměrem tohoto kroku? 
V sektoru firemních zákazníků jsme 
si vybudovali silnou pozici, naše 
nabídka zahrnuje mobilní i pevné 
komunikační služby včetně IoT 
služeb. V globálním měřítku ve fi-
remním segmentu generujeme přes 
30 procent našich tržeb. Vidíme zde 
příležitost k rozšíření naší nabídky 
pro firemní zákazníky a tím jím mů-
žeme pomoci k ještě většímu úspěchu 
v podnikání. 
Souvisí to nějak s vaší „business 
sim“, která byla aktivována 
ke konci minulého roku a kterých 
je už 1,5 milionu? 
Ano. Loni jsme měli úspěšný rok, při-
vítali jsme spoustu nových zákazníků 
a samozřejmě u nás zůstali věrní zá-
kazníci, kteří našich služeb využívají 
již řadu let. Vodafone si velmi zakládá 
na prohlubování vztahu se zákazníky 
a plnění jejich potřeb a požadavků. 
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Vědci zjistili, že…

KRÁSA VĚDY. 
Účastníci světového 
vládního summitu 
v Dubaji měli 
možnost zhlédnout 
fascinující výstavu 
Muzea budoucnosti. 
To se ve svých 
expozicích zaměřuje 
na formování 
budoucnosti robotiky 
a umělé inteligence 
a jejich vlivu na lidský 
život.
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Marek SCHWARZMANN

Biologové identifikovali 
takřka sto milionů let starého 
komára jakožto zcela nového 
příslušníka rodu a druhu čele-
di komárovitých – takzvaného 
Priscoculex burmanicus. 
V jantaru uvězněný hmyz je 
prapředkem nynějších komá-
rů z rodu Anofeles čítajícího 
více než 400 druhů. Řada 
z nich je přitom zodpovědná 
za drtivou většinu případů 
přenosu prvoka rodu Plasmo-
dium, též zimničky, způsobu-
jícího malárii. „Komáři tedy 
už v té době mohli přenášet 
malárii,“ tvrdí autor studie 
George Poinar ml. s tím, že 

jde zatím o hypotézu, na je-
jímž potvrzení ale hodlá dále 
pracovat.

Poinar se dlouhodobě zabý-
vá historií malárie a vektorů, 
kterými se šířila. Je podepsán 
pod nejstarším potvrzeným 
nálezem zimničky v trávicím 
traktu komára pocházejícího 
z Dominikánské republiky, 
jehož stáří je odhadováno 
na 15 milionů až 20 milionů 
let. Ve svých dřívějších stu- 
diích Poinar a jeho manžel-
ka Roberta vyslovili rovněž 
hypotézu, že se právě malárie 
mohla významně podílet 
na úhynu dinosaurů před  
65 miliony let.

Jejich nejodvážnější tvrzení 
pak zněla, že zimnička, která 

je nyní schopna napadat 
nejen lidi, ale také další druhy 
savců, ptáků či plazů, se moh-
la poprvé vyvinout již před 

stovkou milionů let v boda-
vém komárovi. A právě toho 
nyní vědecký pár ve zkameně-
lině z Barmy identifikoval. 

„Pochopení evoluce 
malárie nám může pomoci 
identifikovat postupy, jak 
zabránit šíření této choroby, 
nebo jej alespoň zpomalit,“ 
píše Poinar ve studii, kterou 
publikoval časopis Historical 
Biology. Nejstarší potvr-
zené onemocnění člověka 
malárií pochází z Číny z roku 
2700 př. n. l. Někteří historici 
pak tvrdí, že malárie přispěla 
k pádu Římské říše. V sou-
časnosti na malárii umírá 
kolem 400 tisíc lidí ročně, 
jen v roce 2017 bylo podle 
dat WHO oficiálně zaevidová-
no přes 219 milionů případů 
onemocnění, na které zatím 
lidstvo nemá k dispozici 
vakcínu.

... komáři mohli šířit malárii před miliony let
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NÁLEZ. 
Důkaz, 
že komár 
schopný 
přenášet 
malárii žil 
již před sto 
miliony let, 
pochází 
z kapky 
jantaru 
nalezené 
v Barmě.


